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J eště než začnu s rekapitulací alespoň části z onoho velkého 
množství událostí, co se v letošním roce v naší obci staly dovolte 
mi, abych poděkoval zastupitelům, kteří v minulém volebním ob-

        dobí rozhodovali a vedli obec dle nejlepšího vědomí a svědomí. 
Z počátku to bylo ještě v době, kdy obec splácela 2 půjčky jako po-
zůstatek let minulých. I z toho mála, co v rozpočtu obce po rozdělení 
výdajů do všech důležitých a nutných zůstalo, se dle mého názoru po-
dařilo vybudovat kus něčeho, co bude dobře sloužit dalším generacím.

 Leč jedna otázka, která mi byla položena na konci roku 2011, zůstá-
vala stále nezodpovězena. Až v letošním roce se zadařilo a nebál bych 
se říct, že jsou zažehnány všechny „dluhy“ z let minulých. Tím myslím 
že po několika soudních stáních, po několika soudních rozhodnutích 
byl ukončen spor o údajnou půjčku obci od spol. VHS Javorník. Obec 
v  těchto soudních sporech obstála a zvítězila. Byla to vlastně taková 
ta poslední tečka za minulostí, aby se obec Provodov mohla posu-
nout dál. A z „pomyslné“ meziměstské linky jsme nastoupili ihned do 
rychlíku. Jak jinak popsat seznam akcí, které se zastupitelé „odvážně“ 
rozhodli realizovat v roce letošním. Krajské, národní či evropské insti-
tuce nabízely nepřebernou směsici podpor a dotací a bylo by určitě 
krátkozraké tyto fi nance nevyužít pro prospěch a zvelebení naší obce. 
Z výčtu těchto akcí je zřejmé, že rozpočet byl udržitelný tak, abychom 
to všechno ufi nancovali. Vše, co se plánovalo, se zadařilo a je již na vás 
toto všechno zhodnotit. Určitě jsme nevyhověli ani zdaleka všem, co 
na úřad přišli s žádostí, peticí či stížností na stav věcí, které se jim nelíbí. 

 Občas se v rozpočtu našly fi nance i na investice, které jsme při 
realizaci jiných akcí posouvali časově dál a dál. Tyto investice obec 
hradila výlučně ze svých prostředků. Ve srovnání s dotovanými ak-
cemi to má některé výhody. A to například, že není potřeba dlouze 
a draze organizovat výběrová řízení, platit jednotlivce či organizace při 
vypisování žádostí o dotace a pak být 5 či 10 let jako „na trní“, aby 
nepřišla kontrola a chyběl byť jediný (důležitý) papír. Největší radost mi 
udělalo, že se podařilo vybudovat nové víceúčelové hřiště u Mateřské 
školy. Toto bude v dopoledních hodinách sloužit dětem ze školy při 
výuce tělocviku, či dětem ze školky při hrách. Odpoledne pak široké 
veřejnosti ke sportovním aktivitám mládeže i dospělých. Víceúčelové 
hřiště bylo při dotazníkovém šetření v roce 2013 přáním u obyvatel 
hned na druhém místě po sběrném dvoře.

 Dlouho opomíjená a kritizovaná prezentace naší obce čekala 
na svou obnovu. Po dlouhých 15 letech byly spuštěny nové inter-
netové stránky na zažité adrese www.provodov.cz. Myslím, že se 
nám po všech úpravách, návrzích a změnách podařilo navrhnout a 
v testovacím provozu ověřit stránky které budou vzorně reprezen-
tovat obec v nekonečných vodách internetu. Při pojmenování jedné 
ze sekcí těchto stránek „Život v obci“, kam jsme zařadili všechny or-
ganizace a spolky působící v obci, jsem si uvědomil a ověřil pravdu, 
že bez iniciativy, odhodlání a práce na úkor svého volného času mnoha 
dobrovolníků z  řad občanů naší obce se z Provodova nestává mís-
to, kde se chodí občané „jen“ vyspat, ale také i bohatě kulturně žít. 
A nebojím se říct, že i čím dál tím více lidí z blízkého či vzdáleného 

okolí tu „žije“ s námi. To, že jsme letos „kulturně žili“ je vidět v článcích 
a příspěvcích na dalších stranách letošního vydání novin. A není na ni-
kom jiném, než na obci těmto dobrovolníkům vytvářet podmínky pro 
jejich plány, kulturní, společenské a sportovní aktivity. Chtěl bych tímto 
poděkovat všem, kteří jakkoliv organizátorsky pomohli na letošních ak-
cích v obci Provodov! A že těch akcí rozhodně nebylo málo!

 V  letošním roce si naše republika připomínala 100 let od vzniku 
Československé republiky. Toto významné výročí jsme si při různých 
událostech připomínali celý rok. Vše vyústilo při slavnosti u kostela 
na Malenisku, kde jsme zasadili lípu Slovinsko – Českého přátelství 
za přítomnosti mnoha vzácných hostů. Za celkovou organizaci děkuji 
paní Marii Zvoníčkové, které se tohoto nelehkého úkolu ujala.

 Při všech těch plánovaných či nárazových akcích v letošním roce se 
ve zbytku času podařilo digitalizovat a na jeden výkres dostat všechny 
kanalizační šachty, potrubí či výustě z několika etap budování kanalizace 
v naší obci. Nebylo to lehké a stálo to několik týdnů práce jak geodeta, 
se kterým jsem pečlivě procházel všechna ta „bílá“ místa tohoto plánu, 
tak dalších projekčních prací, abychom na konci této práce měli v ru-
kách konečný výkres a podklad pro další fáze rekonstrukce. Právě bez 
zjištění stavu kanalizace, což dva týdny na začátku prosince kamerovými 
prohlídkami realizovala fi rma Wombat, není možné dostatečně přes-
ně a precizně naplánovat její rekonstrukci či výměnu. Kanalizace a její 
stav, která se nachází v bezprostřední blízkosti komunikace, ba dokonce 
v několika místech hlavní cestu kříží, je nejdůležitější vybavenost obce, 
bez které není možné následně projektovat silniční průtah, chodníky 
a další příslušenství s tím související. Po několika jednáních se podařilo 
vyjednat u Zlínského kraje mimořádnou podporu na vypracování pro-
jektové dokumentace na rekonstrukci, obnovu a dostavby kanalizace a 
zároveň na rekonstrukci čistírny odpadních vod. Právě obecní čistírna 
odpadních vod, která bude v příštím roce v provozu 25 let od své 
kolaudace, by zasloužila větší opravu, aby vyhovovala současným poža-
davkům na efektivitu a účinnost čištění odpadních vod.

 V předchozích odstavcích jsem psal o rozšiřující se nabídce dotačních 
podpor, nicméně po několika řádných zasedání zastupitelstva se nově 
zvolení zastupitelé rozhodli veškerou projektovou a přípravnou práci 
v roce 2019 směřovat na pokračování již započatých projektů. Ať už 
se jedná o nový vrt na pitnou vodu a jeho připojení na stávající řád, tak 
na výše zmiňované projektové dokumentace či na dovybavení interiéru 
kulturního domu.

 Závěrem bych chtěl co nejsrdečněji popřát všem zvoleným zastu-
pitelům, aby obec pod jejich vedením vzkvétala a nejen rodáci, ale 
i ostatní návštěvníci kulturních a společenských akcí tuto „práci“ oce-
nili. A vám všem, čtenářům letošního vydání Provodovských novin 
a obyvatelům naší obce bych chtěl popřát, abyste se v nadcházejícím 
roce 2019 nebáli vykročit ze své komfortní zóny, neboť nové příleži-
tosti vám mohou přinést spoustu dobrého.

Ing. Marek Prachař

starosta obce

Nejlepšího výsledku se dosáhne tehdy, 
pokud každý ve skupině dělá to, co je pro něj nejlepší. 
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Název příjem výdej            rozdíl (ztráta)

Komunální odpad 384.204,-  491.233,- - 107.028,- Kč

Stočné 285.305,- 445.426,- - 160.121,- Kč

Vodné 261.770,- 138.339,-    + 123.431,- Kč

Směsný komunální odpad:

Největší výdaje jsou na svoz popelnic směsného komunálního odpadu a to 363.611,- 

Kč. Dále za likvidaci (svoz a dotřídění) plastů a skla jsme zaplatili 55.916,- Kč. 

Nebezpečný odpad byl zlikvidován TS Zlínsko za 42.676,- Kč, likvidace pneumatik 

z  automobilů 28.207,- Kč. Náklady na nákup samolepek na popelnice v hodnotě 

823,- Kč. Od občanů jsme na poplatcích vybrali částku 292.857,- Kč. 

Za třídění odpadu (plasty a sklo) jsme od fi rmy EKO-KOM utržili 91.347,5 Kč 

do příjmu rozpočtu.

Stočné:

Mezi největší výdaje patří el. energie 107.862,- Kč, nákup služeb (např. rozbory 

vzorků) 21.785,- Kč, odvoz kalů z dešťové nádrže 118.235,- Kč, nákup 2 x čerpadla 

za 116.878,- Kč a indukční průtokoměr 17.666,-. Na straně příjmů krom plateb 

od občanů je pojistné plnění ve výši 100.000,- Kč.

Vodné:

Poplatek daně za odběr podzemních vod činil 26.320,- Kč. Dalšími výdaji jsou el. ener-

gie 69.052,- Kč, nákup služeb (např. rozbory vzorků) 33.454,- Kč. 

Ostatní náklady činily 3.513,- Kč.

Na budově vodárny je umístěno zařízení fi rmy Vodafone Czech Republic. a.s. a obec 

každoročně příjme do rozpočtu 20.500,- za nájem.

Hřbitov:

Poplatky za hrobové místo činily v roce 2018 – 600,- Kč a náklady na provoz hřbitova 

byly v roce 2018 – vývoz popelnic jsou zahrnuty ve výdajích za SKO.

ZŠ a MŠ Provodov:

Neinvestiční příspěvek na provoz 240.000,- Kč, příspěvek na žáka 1. třídy 8.000,- Kč 

(8 prvňáčků z Provodova). Za sběr papíru a železa ve sběrném dvoře činil výtěžek 

85.252- Kč, peníze byly použity na nový nábytek do 1. třídy ZŠ. 

Mezi největší provozní výdaje patří el. energie 48.525,- Kč a spotřeba plynu 101.710,- 

Kč, které obec platí ze svého rozpočtu. 

Drobné opravy (elektro, vodoinstalace, …) a služby v ZŠ – 34.859,- Kč. 

Provozní náklady na MŠ činily 14.012,- Kč, z toho el. energie 6.800,- Kč.

Kulturní dům:

Náklady: plyn – 53.550,- Kč, el.energie – 50.417,- Kč, služby, materiál a opravy 

19.223,- Kč. 

Zimní údržba:

Náklady na zimní údržbu (zima 2017/2018) místních komunikací (netýká se hlavní 

komunikace) činily 59.714,- Kč.

Pozemky

V roce 2018 obec Provodov nakoupila pozemky v celkové hodnotě 48.960,- Kč.

Příspěvky místním organizacím a sdružením:

DH Provodovjané   15.000,- Kč

FC Rak Provodov   49.000,- Kč

Myslivecký spolek Rýsov Provodov z.s. 10.000,- Kč

Leluja, z.s.   30.000,- Kč

ProLiDi     3.000,- Kč

SDH Provodov   48.000,- Kč

Včelaři   10.000,- Kč

Rekonstrukce obecní sušírny ovoce v Provodově

Celkové realizační náklady                    367.720,- Kč

Dotace MZe                     244.608,- Kč

Vlastní zdroje                     123.112,- Kč

Projektová dokumentace                    svépomocí

Zpracování žádosti o dotaci                    svépomocí

Výběrové řízení                     svépomocí

Pozn. likvidace náletových dřevin, zpevnění základ. konstrukce, doplnění dřevěných 

stěnových trámů a vyplnění mezer novou hliněnou omítkou, obnova nosných prvků 

krovu, přeskládání původní krytiny, nové vyzdění pece vč. komína, nákup lísek (lésí), 

3 ks dveří, oplechování komína, terénní úpravy okolí

Oprava pískovcové sochy sv. Františka Saleského

Celkové realizační náklady  90.500,- Kč

Dotace MZe   63.350,- Kč

Vlastní zdroje   27.150,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci    6.050,- Kč

Zpracování žádosti o platbu    3.025,- Kč

Pozn. očištění povrchu sochy a podstavce od nečistot a mikroorganismů, zpevnění 

povrchových vrstev a trhlin, hloubková impregnace, doplnění poničené ruky světce, 

doplnění berly, nátěr kovaného plotu, doplnění ozdobných prvků

Obnova márnice na hřbitově v Provodově

Celkové realizační náklady                    670.132,- Kč

Dotace MZe                     355.532,- Kč

Vlastní zdroje                     314.600,- Kč

Projektová dokumentace                    11.616,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci                    svépomocí

Výběrové řízení   15.125,- Kč

Pozn. stávající venkovní omítka v celé ploše odstraněna a nahrazena novou vč. fi nální 

povrchové úpravy, nová plastová okna a dveře, odstranění stávající střešní krytiny 

a instalace nové, nové okapy a svody, terénní úpravy okolí

Oprava hasičské zbrojnice Provodov

Celkové realizační náklady                 1.561.486,- Kč

Dotace MZe                     683.118,- Kč

Vlastní zdroje                     878.368,- Kč

Projektová dokumentace  29.040,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci                    svépomocí

Výběrové řízení   15.125,- Kč

Pozn. odstranění stávajícího zateplení a instalace nového, výměna všech oken a dveří, 

2x garážová vrata, okapy a svody, podbití přesahů, elektroinstalace a osvětlení v gará-

žích, podlahy v garážích a šatně, vybudování světlíku v 2.NP, hromosvod
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Provodovské děti, budou si moci už hráti

Celkové realizační náklady                 2.508.035,- Kč

Dotace MMR                  1.632.277,- Kč

Vlastní zdroje                     875.758,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci  45.375,- Kč

Výběrové řízení   24.200,- Kč

Pozn. víceúčelové hřiště 18x36m (převážně pro malou kopanou, tenis, volejbal, 

nohejbal, házenou a basketbal) vč. všech konstrukčních vrstev plochy, umělý trávník 

II. generace Play Comfort, 4x osvětlení hrací plochy, síťové oplocení výšky 5m, v če-

lech zvýšeno na 7m, terénní úpravy okolí

Obnova zázemí pro fotbalový klub

Celkové náklady   514.401,- Kč

Pozn. 3x sanitární a obytný kontejner vč. vnitřního vybavení (vestavěn nábytek, 

topení, okenní rolety)

Provodov – Dopravní automobil

Celkové realizační náklady                 1.201.713,- Kč

Dotace GŘ HZS                     450.000,- Kč

Dotace ZLK                     300.000,- Kč

Vlastní zdroje                     353.703,- Kč

Příspěvek SDH Provodov  98.010,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci                    svépomocí

Výběrové řízení   15.125,- Kč

Pozn. 9ti místný dopravní automobil na podvozku Volkswagen Crafter, výkon 103 

kW, pohon 4x4, tažné zařízení, lékárnička velikosti III (batoh), ruční vyprošťovací 

nástroj, 3x přenos hasící přístroj, vozidlová radiostanice, manipulační plošina, žebřík a 

střešní koš pro zásahový materiál s pochůzí lávkou, osvětlení okolí DA

Rekonstrukce interiéru KD Provodov

Celkové realizační náklady                 1.747.912,- Kč

Dotace ZLK                     860.000,- Kč

Vlastní zdroje                     887.912,- Kč

Projektová dokumentace  42.000,- Kč

Zpracování žádosti o dotaci  svépomocí

Výběrové řízení   15.125,- Kč

Topení, rozvody T+S vody                    235.574,- Kč

Pozn. odstranění všech stávajících vrstev podlah, odstranění obkladu stropu, vybu-

dování podlah vč. nového tanečního parketu, zateplený, protipožární a akustický 

strop, akustická stěna, obklad pódia vč. schodiště, doplnění venkovních dveří a para-

petů na okna, vnitřní dveře, nové rozvody elektřiny a osvětlení vč. pojistkové skříně

Oprava místní komunikace Paseky

Celkové náklady                  1.423.658,- Kč

Pozn. vymetení a vyčištění stávající komunikace od nečistot a nesoudržných částí, 

lokální doplnění obalované asfaltové směsi, celoplošná penetrace, pokládka asf. směsi 

do 2 dílčích úseků ve vrstvách 50+50 mm, celkem opraveno 2.160 m2 komunikace

Oprava místní komunikace K Pilečkům

(názvy místních komunikací jsou pouze orientační)

Celkové náklady                     630.514,- Kč

Pozn. likvidace prorůstající trávy, vymetení, vyčištění a výškové srovnání stávající 

komunikace, pokládka 150 mm hrubého makadamu, živičný nátěr s posypem kame-

niva frakce 8-16, živičný nátěr uzavírací s posypem z asfaltu, osazení 3 kusů svodnic, 

celkem opraveno 1.032 m2 komunikace

Oprava místní komunikace K Voborníkům

Celkové náklady                     803.450,- Kč

Pozn. likvidace prorůstající trávy, vymetení, vyčištění a výškové srovnání stávající ko-

munikace, pokládka 150 mm hrubého makadamu, živičný nátěr s posypem kame-

niva frakce 8-16, živičný nátěr uzavírací s posypem z asfaltu, osazení 2 kusů svodnic, 

celkem opraveno 1.588 m2 komunikace

Oprava místní komunikace K Zimmermannům

Celkové náklady                     760.938,- Kč

Pozn. likvidace prorůstající trávy, vymetení, vyčištění a výškové srovnání stávající 

komunikace, pokládka 150 mm hrubého makadamu, živičný nátěr s posypem ka-

meniva frakce 8-16, živičný nátěr uzavírací s posypem z asfaltu, celkem opraveno 

1.417 m2 komunikace

Oprava místní komunikace Podhoří

Celkové náklady                     560.933,- Kč

Pozn. likvidace prorůstající trávy, vymetení, vyčištění a výškové srovnání stávající 

komunikace, pokládka 100 mm hrubého makadamu, živičný nátěr s posypem kame-

niva frakce 8-16, živičný nátěr uzavírací s posypem z asfaltu, osazení 2 kusů svodnic, 

celkem opraveno 1.139 m2 komunikace

Ošetření lip na starém hřbitově

Celkové náklady dotace AOPK   13.600,- Kč

Pozn. zdravotní řez korun, odstranění jmelí, odstranění suchých a defektních větví, 

likvidace vzniklé dřevní hmoty

Sumář:

Počet investičních / neinvestičních akcí:  14

Náklady investic celkem             13.312.372,- Kč

Dotační a jiné zdroje               4.700.495,- Kč

Vlastní zdroje                8.594.271,- Kč

Vysvětlivky: 

MZe – Ministerstvo zemědělství, 

MMR – Ministerstvo pro místní rozvoj, 

GŘ HZS - Generální ředitelství Hasičský záchranný sbor České republiky, 

ZLK – Zlínský kraj, 

AOPK - Agentura ochrany přírody a krajiny České Republiky - Bílé Karpaty

Zpracovali: Bc. Dana Javorová, Ing. Marek Prachař    
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NAROZENÍ
Ella Marie Janáková
Daniel Mlčoušek

ÚMRTÍ
František Vysloužil
Marie Cuřínová
Marie Čižmářová
František Strnka
František Mucha
Jarmila Kuželová
Josef Rokyta
Josef Matulík
Alois Mikulášek
Miroslav Cuřín
Ludmila Matulíková
Alois Prachař
Ludmila Mikulášková

ODSTĚHOVANÍ
Josef Víceník (2017)
Františka Víceníková (2017)
Miroslav Mikel
Petr Michálek
David Podešva
Eva Ryšavá
Ivan Hřebíček
Jana Hřebíčková
Tereza Novosadová
Eva Kováčová
Radek Talaš
Lara Nedbálková

PŘISTĚHOVANÍ
Václav Staněk
Hana Staňková
Miroslav Mikel
Martina Kovalčíková
Sára Kovalčíková
Petr Maňásek
Sabina Abšnajdrová
Daniel Vyoral 
Tomáš Kovalčík
Marie Krajčová
František Krajča
Pavel Krajča

K 10.12.2018 má obec Provodov 796 obyvatel.
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Kvůli Nařízení Evropského parlamentu a Rady (EU) 2016/679 
(označované též jako GDPR) nemohly být zveřejněny adresy 
občanů.
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N a Malenisku vedle kostela Panny Marie Sněžné stojí od 3. 10. 
2018 lípa slovinsko-českého přátelství. Byla slavnostně zasa-
zená na památku putování Provodovjanů po stopách Jože 

Plečnika v letech 2015-2017. 

 Slovinský architekt Jože Plečnik (1872-1957) se podílel ve 20. letech 
20. století na stavebních úpravách Pražského hradu. Jeho úkolem bylo 
na přání prezidenta Masaryka z hradu vytvořit symbol nového česko-
slovenského státu. Podle jeho návrhu byl postaven i kostel Nejsvětější-
ho srdce Páně na pražských Vinohradech.  

 Inspirací k bližšímu seznámení s Plečnikem a Slovinskem byly prezen-
tace a vyprávění Ing. arch. Radka Talaše a Mgr. Václava Zimmermanna, 
DiS. na prvním setkání „Provodovjanů ve světě“ 3. 1. 2015 v hospodě 
Na Malenisku. Oba strávili část svých vysokoškolských studií díky ev-
ropskému programu Erasmus ve Slovinsku – v Lublani a v Mariboru. 
Z  inspirace postupně vznikl plán navštívit společně nejvýznamnější 
Plečnikovy stavby ve Vídni, v Praze a v Lublani. Putování předcházela 
důkladná teoretická příprava na seminářích vedených Mgr. Janem Slo-
vákem a Ing. arch. Radkem Talašem.  

 Petr Vítek, Petra Vítková, Ladislav Marušák, Eva Marušáková, Ra-
domír Talaš, Marta Talašová, Magdalena Talašová, Radek Talaš, Milan 
Zimmermann, Jana Zimmermannová, Václav Zimmermann, Anna 
Zimmermannová, Matěj Košárek, David Navrátil, Klára Buchwaldko-
vá se synem Janem, Jan Slovák, Marie Slováková, Hedvika Slováková, 
Marie Zvoníčková, Josef Talaš a Anna Talašová a jejich přátelé pak 
v letech 2015–2017 tento záměr uskutečnili. Někteří se účastnili všech 
cest, jiní jenom některých. V prosinci 2017 na setkání „Provodovjané 
a Provodovjanky ve světě IV“ Anička Zimmermannová, Magda Tala-

šová a Hedvika Slováková představily přítomným, jak nás systematická 
příprava a cesty do Vídně, Prahy a Lublaně obohatily. Uvědomili jsme si, 
že by bylo škoda to jenom tak přejít, a dohodli jsme se, že zasadíme lípu 
slovinsko–českého přátelství. 

 Zasazení lípy předcházela řada jednání. Bylo nutné získat podporu 
MVDr. Jana Jelšíka, který je pro Slovinské velvyslanectví odborným 
garantem tohoto projektu, souhlas Slovinského velvyslanectví i obce 
Provodov, vybrat reprezentativní místo, získat souhlas majitelů pozem-
ků (rodina Thienen-Serenyi), připravit kulturní program, zajistit lípu, 
kámen, publicitu, atd. Díky ochotě a spolupráci obecního zastupitelstva, 
zejména předsedy výboru životního prostředí Ing. Jana Talaše a staros-
ty Ing. Marka Prachaře se akci podařilo připravit a uskutečnit tak, že 
se stala rovněž i důstojnou oslavou 100. výročí vzniku Československé 
republiky. 

 Slavnostní zasazení lípy slovinsko–českého přátelství proběhlo 
za účasti velvyslance Slovinské republiky Jeho Excelence Leona 
Marce, hejtmana Zlínského kraje Jiřího Čunka, starosty obce Pro-
vodov Ing. Marka Prachaře, faráře Římskokatolické farnosti Pro-
vodov P. Mgr. Pavla Martinky, Mag. Lydie Thienen, spolumajitelky 
pozemku, na kterém lípa stojí, a dalších představitelů státní sprá-
vy – starosty obce Horní Lhota Ing. Josefa Šenovského a starosty 
Řetechova Libora Kratiny, a ředitelky Muzea luhačovického Zálesí 
PhDr. Blanky Petrákové.

 Po zahájení k přítomným promluvili postupně pan velvyslanec, který 
zdůraznil dobré vztahy mezi našimi národy, hejtman Jiří Čunek, který 
se zaměřil na 100. výročí vzniku Československé republiky, a  paní Mag. 
Lydie Thienen. Lípě i všem přítomným požehnal P. Mgr. Pavel Martinka.   

Lípa 
slovinsko–českého přátelství 
zasazená na Malenisku dne 3. 10. 2018
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Kulturní program doprovázející zasazení lípy byl plně v režii Provodovja-
nů a Provodovjanek. Se svým učitelem a současně zástupcem ředitele 
Základní umělecké školy Morava Mgr. Milanem Tesařem fanfárami ce-
lou akci zahájili trumpetisté Adam Strouhal a David Šůstek. Pod vede-
ním umělecké vedoucí Evy Janíkové vystoupily členky Folklorního sou-
boru Leluja Anna Marie Janíková, Barbora Mališková, Jarmila Mališková, 
Irena Košárková a Simona Krahulíková. Českou a slovinskou hymnu 
zazpívaly členky pěveckého sboru vedeného Alžbětou Zatloukalovou 
– Mgr. Jana Černá, Mgr. Marie Humpolová, Bohumila Chmelařová, Mgr. 
Irena Košárková, Marie Slováková a Mgr. Jana Šimková. Našimi pokla-
dy – kostelem Panny Marie Sněžné provedl pana velvyslance Mgr. Jan 
Slovák a archeologickým muzeem s ukázkami provodovských nálezů 
Mgr. Miroslav Černý. 

 Hosté si odvezli i dary z  Provodova. Jan Talaš jim předal sborník 
k  600. výročí první písemné zmínky o Provodovu, sušené ovoce z 
obecní sušírny a publikaci Malenisko. Ladislav Marušák panu velvyslanci 
osobně předal svoji slivovici a žáci Základní školy Provodov originální 
výtvarné práce a kaštany pro děti ze slovinské školy v Praze. Po výbor-
ném občerstvení u Dáši Žižkové v hospodě na Malenisku se pan velvy-
slanec přesunul do knihovny, kde předal knihovnici paní Buchwaldkové 

publikaci profesora Tomáše Valeny O Plečnikovi podepsanou autorem 
s věnováním občanům Provodova.

 Na sázení lípy navazoval ve zlínské Knihovně Františka Bartoše Den 
Slovinsko-českého přátelství organizovaný paní Ajdou Balderman Ples-
nik, slovinskou architektkou a grafi čkou žijící ve Zlíně.

 Od 3.10.2018 roste na Malenisku lípa která, pokud budeme chtít, 
pro nás může hodně znamenat. Neměla by to být jen památka na uply-
nulé putování, mohla / měla by to být i inspirace pro další poznávání. 
 Poděkování všem, kteří fi nančně přispěli ke zdárnému průběhu 
celé akce: Radomíru Talašovi za věnování kamene, do kterého byla 
vsazena destička s označením lípy, Ing. Ladislavu Košárkovi za fi nan-
cování fotodokumentace, Milanu Zimmermannovi za čas a dopravu 
5timetrové lípy z Postoupek na Kroměřížsku na Provodov, Mag. Ly-
dii Thienen za sponzorování občerstvení v hospodě na Malenisku, 
Zdeňku Macháčkovi a Janu Slovákovi za vytvoření pamětního listu. 

14.11.2018
Marie Zvoníčková

Takové lípy stojí už ve více než 50 českých a moravských městech a  – s pomocí  MVDr. Jana Jelšíka
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Vaše Excellence pane magistře Leone Marci, 
Vážený pane hejtmane, 
Vážený pane starosto, 
Vážení zastupitelé obce Provodov, 
Důstojný pane, 
Vážené dámy a pánové, 
Milí žáci a děti, 

 Je mně velikým potěšením, že jsme se dnes sešli na tomto duchovním místě, abychom – v souvislosti s projektem „Putování po stopách Jože 
Plečnika“ – společně zasadili u poutního kostela lípu na znak slovinsko-českého přátelství.
 
 Dnešní den je pro naší rodinu osobním a mimořádným momentem: po úspěšné restituci se vracíme do míst, kde naše rodina působila 
několik staletí a její působení bylo pohnutými dějinami 20. století přerušeno. Tak, jak tato mladá lípa, i my nyní nanovo zde zapouštíme kořeny. 
Před několika týdny jsme s manželem navštívili Prahu a prošli místa Pražského hradu, do kterých se podepsala tvůrčí ruka architekta Plečnika. 
V rámci přípravy na dnešní den se mně dostaly do rukou dopisy Alice Masarykové, která měla na estetické zaměření svého otce – prezidenta 
Masaryka – rozhodující vliv. Sdílela s ním názor, že společensko-politická změna (jakou je vznik Československé republiky) vyžaduje nalezení 
nového demokratického tvarosloví v architektuře. Jak vyplývá z  korespondence s architektem Plečnikem, společně uvažují o tom, jakým 
směrem by se hledání mělo ubírat. 

 Alice Masaryková měla za to, ze křesťanská idea dobra musí být pevnou součástí demokracie postavené na etických principech. Pro ni, jako 
věřící, spočívá smysl českých dějin v náboženství, které dodnes řeší otázku vztahu člověka s člověkem. Aby bylo tvarosloví, jako výraz aktuální 
politické reality, pochopeno bezprostředně, sáhla Alice Masaryková po folkloristických elementech. Ornament byl pro ni zdrojem nového 
stylu. Právě v něm nachází tvar listu lípy, který vnímá jako srdce Ježíšovo. Z tohto důvodu je pro ni lipový list důstojnou formou, která vizualizuje 
demokratické ideály prezidenta Masaryka. Je přesvědčena, že architekt Plečnik úlohu nalezení nového slovanského tvaru jako jeden z prvních 
může vyplnit.

 Dnes ale nestojí v centru otázka tvarosloví a ani tehdejší pochopitelné úsilí o vytvoření národního stylu, i když samozřejmě není náhodou, 
že se dnes sází lípa na tomto duchovním místě. 

 Dnes bude lípa živým svědectvím naší vzájemnosti, přátelství a spojenectví lidí dobré vůle. 

 Dnes zakládáme místo, kam se budeme – doufám – pravidelně vracet a kde se naše přátelství bude upevňovat. 

 Lípy se dožívají v naších zemích věku několika staletí. V zámeckém parku ve Velkém Mezíříčí stála ještě před několika lety lípa, u které si prý 
kdysi Jan Žižka přivázal svého koně v čase husitských válek. 

 Věřme a modleme se, aby tato naše společná lípa zažila mírovou a prosperující Evropu založenou na dodržování lidské důstojnosti, svobody, 
demokracie, rovnosti a právního státu. 

Děkuji
Lydia Thienen



P o roce opět přináším informace ze života provodovských 
hasičů. Jako vždy se toho událo hodně, proto vyzdvihnu jen 
některé zajímavé události.

 Během celého letošního roku se připomínalo výročí 100 let 
od vzniku Československa, ponejprv hned 6. května na 24. hasičské pouti 

na Maleniskách. Na seřadiště se sjelo 160 hasičů s 11 prapory. 
Za doprovodu dechové hudby Provodovjané a trubky Jaroslava Kola-
říka jsme vystoupali pod farní kostel, kde nás přivítal P. Pavel Martinka, 
který odsloužil mši svatou. Na závěr slavnostního obřadu obdrželi za-
sloužilí členové sboru pamětní medaili SH ČMS, vydanou při příleži-
tosti 100 let Československa. Muzikanti nakonec zahráli českosloven-
skou hymnu. 

 V  průběhu roku jsme navštěvovali různé akce připomínající toto 
významné výročí. Poslední akcí v blízkém okolí byla zářijová slavnost 

na Březůvkách. Průvod obcí začínal u pomníku padlým v první světové 
válce a skončil u kaple Anežky České, kde u nové pamětní desky věno-
vané padlým občanům Březůvek pronesl projev bývalý starosta obce 
František Kolařík. Následovala mše svatá a slavnostní oběd v kulturním 
domě.

 V letošním roce jsme pořádali dvě soutěže. 12. května proběhla bě-
hem dopoledne dětská soutěž O pohár starosty obce Provodov, které 
se zúčastnilo 16 kolektivů. Naše dvě družstva mladších žáku obsadila 
4. a 8. místo. Starší žáci skončili na místě druhém. Tentýž den odpole-
dne proběhl Memoriál Aloise Vítka, kde v kategorii mužů naše týmy 
obsadily první, druhé a třetí místo. Ženy skončily druhé.

 Dva týdny na to jsme pořádali soutěž desátého okrsku. Vyhráli jsme 
kategorii starších i mladších žáků. Na obou soutěžích předvedla své 
získané dovednosti i dvě družstva přípravek. V  dospělých kategori-
ích družstvo žen zvítězilo a mužům A týmu se podařilo získat pohár 
zemědělského družstva Strážná.

 Ze zásahů naší jednotky stojí za zmínku požár stromu po úderu bles-

kem ze 4. června na Komonci. Na místo se podařilo jednotce dostat 
díky vozidlu Mitsubishi, které má vynikající terénní vlastnosti. Dále 
na pomoc přijel soukromý traktor Josefa Žižky. Po skácení byl oheň 
uhašen vodou z barelů. Druhým velkým zásahem byl požár rekreační 

chalupy 14. října na provodovských pasekách. Jednalo se o požár top-
ného dřeva a střechy objektu. Hašení trvalo od deváté hodiny večerní 
až do dvou hodin v noci. V deset hodin ráno jsme předávali místo po-
licii a vyšetřovatelům Hasičského záchranného sboru Zlínského kraje.

 V letošním roce proběhla i velká rekonstrukce naší zbrojnice. Díky 
dotaci Ministerstva zemědělství a obce Provodov se opravila fasáda 
zbrojnice a vyměnila většina oken, dveře a vrata. Nadále probíhá opra-
va interiéru garáží a ještě nás čeká rekonstrukce podkroví. 

 Ve více než 127 leté historii našeho sboru byl prozatím jediným 
dopravním prostředkem získaným přímo z výroby koněspřežná ruční 
hasicí stříkačka. K ní našim předkům pomohl darem 300 zlatých cí-
sař František Josef I. V  letošním roce jsme se dočkali druhého zcela 

nového vozidla – dopravního automobilu Volkswagen Crafter. Trochu 
slavnostnější předání auta našemu sboru proběhlo na Rozsvícení vá-
nočního stromečku, kterého se zúčastnil i hejtman Zlínského kraje Jiří 
Čuněk. Automobil byl pořízen za přispění Hasičského záchranného 
sboru ČR, Zlínského kraje a obce Provodov. Na doplňky se nám daří 
získat sponzory a něco dáme i z pokladny sboru.

 Závěrem děkuji všem bývalým i novým zastupitelům naší obce, 

členům a podporovatelům hasičského sboru.

S pozdravem „Bohu ku cti, bližnímu ku pomoci“ se loučí 
Petr Vítek
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V ážení spoluobčané, fanoušci fotbalu.
Rok 2018 se blíží ke svému závěru a na nás je, abychom Vám 
přinesli to zásadní, co se během něj událo v našem fotbalo-

vém oddíle FC RAK Provodov.

 Stále zůstáváme činní se třemi mládežnickými a dvěma dospělými 
týmy. Starší a mladší přípravka hrají okresní soutěž. Stále funguje spo-
lupráce s mužstvy Ludkovic a Březůvek. Starší přípravku trénuje Pavel 
Talaš, o naše mladší naděje se stará Přemysl Koňařík s Šárkou Sedlářo-
vou. Kromě nespočtu mistrovských utkání obě naše přípravky navštívily 
turnaj v Halenkovicích, kde v silné konkurenci starší přípravka obsadila 
1. místo a mladší 2. místo.

 V sezoně 2017/2018 pod taktovkou Zdeňka Mikuláška mladší žáci 
skončili na 2. místě okresní soutěže. V klasickém červnovém termínu 
jsme již tradičně uspořádali memoriál Honzy Kubelky. V tomto turnaji 
se našim nadějím podařilo obhájit loňské prvenství a zakončit tak úspěš-
nou sezonu.

 Do sezony 2018/2019 vstoupili Zdeňkovi svěřenci již za starší žáky. 
Po odehraném podzimu přezimují na 7. místě. Naše rezerva hrající 
IV.třídu okresní soutěže zakončila jaro na 9. místě.

 Během letní přestávky naše béčko angažovalo nového trenéra. Stal 
se jim třiačtyřicetiletý stratég Karel Jurák. Podzim béčko zakončilo 
na 11. místě, ale dle hry věříme, že se během jara bude tabulkou po-
souvat nahoru. 

 Nejvíce radosti nám v loňské sezóně udělalo naše „A“ mužstvo hra-

jící již 15 sezónu v  Krajském přeboru Zlín. Podařilo se již historicky 
podruhé tuto soutěž vyhrát s rekordním náskokem 16 bodů. Byl nám 
nabídnut postup do divize, ale po dlouhém zvažování jsme odmítli. Pře-
devším kvůli vzdálenostem a taky z důvodu nevyhovujícího zázemí.

 To byl hlavní signál k tomu, že jsme se rozhodli zázemí společnými 
silami zrekonstruovat. Byla rozšířena kabina hostů a provedeny nové 
omítky. Za přispění obce byl postaven nový bufet s posezením.  Z vlast-
ních zdrojů jsme provedli nové zatravnění hřiště. Byli jsme postaveni do 
prekérní situace se zavlažováním, kdy jsme museli dovážet vodu z nádr-
že. Touto cestou bych chtěl poděkovat klukům z SDH Provodov a pře-
devším Pepovi Žižkovi za pravidelný dovoz vody hasičskou cisternou. 

 Dále je potřeba poděkovat všem trenérům, funkcionářům, správci 

hřiště a kabin za odvedenou práci v  roce 2018 a popřát Vám všem 

všechno nejlepší v roce 2019, hodně zdraví a nám především sportovní 

úspěchy.
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R ok 2018 ve spolku UnArt Provodov se nesl v duchu 
pokračování v regionu zakotvených kulturních a spor-
tovních akcí. A to je mnohdy to nejhorší. Nastavit si ja-

kýsi pomyslný standard, pokud možno nejvyšší a nejlepší jaký je 
za daných podmínek možný, nebo co dovolí fantazie, um, zručnost 
a nápaditost autora původní myšlenky či návrhu anebo nápadu 
uspořádat ji. O to těžší, ale zároveň důležitější je tento standard 
udržet anebo jej naopak ještě zvýšit tak, aby nepřišel stereotyp 
a pro návštěvníky či účastníky bude připraveno vždy něco no-
vého či jiného. S vědomím výše uvedeného jsme letos pomáhali 
s pořádáním či organizovali několik akcí, o kterých bych Vám chtěl 
podat pár informací.

 První březnový víkend se nesl v duchu 11. ročníku Provodovské 

trnky. Jelikož loňský rok nebyl příliš nakloněn úrodě ovoce, které 
by se dalo destilovat, bylo přihlášeno celkem 7 vzorků, které přišlo 
degustovat a tím vlastně hodnotit 12 degustátorů. Letos se pořa-
datelský tým okolo Petra Štěpáníka rozhodl rozšířit akci i o košt 
kysaného zelí. Zde bylo přihlášeno taktéž 7 soutěžních vzorků. Co 
se týče koštu pálenek, tak na 1. místě se umístil Pavel Talaš s 36,5 
body, na 2. místě skončil Zdeněk Urubčík s 36 body a 3. místo ob-
sadil Petr Kalášek s 35 body. Nejlepší přespolní slivovici přivezl Igor 
Norek ze Zlína, který v hodnocení obdržel 37,5 bodů. Majitelem 
nejlepšího domácího zelí se stal Pavel Talaš. Věřím, že po letošní 
bohaté ovocné úrodě bude 12. ročník 
provodovské trnky 2019 opět bohatý 
jak na počet vzorků, tak na počet hod-
notitelů.
 
 Popouťové pondělí se skoro již tra-
dičně pojí k letnímu kinu, které letos 
pokračovalo již 48. ročníkem. Nabídku 
fi lmů jsme se snažili vybrat tak, aby si 
vybraly všechny věkové skupiny nebo 
i náročnější diváci. To, že za dobu co 
letní kino pořádá náš spolek, byl letošní 
ročník nejnavštěvovanější dává znát, že 
jsme se trefi li do vkusu diváků. Leč bez 
bezdeštného počasí by na Provodov jen 
stěží našlo cestu 934 diváků. Nejeden 
večer bylo dokonce možné sledovat 
fi lmové snímky pod hvězdnou oblohou 
s meteorickým rojem Perseidů. I díky 
dokonale zásobenému výčepu od čle-
nů Dechové hudby Provodovjané si ná-
vštěvníci mohli zpříjemnit fi lmy alkem, 
nealkem či něčím na zub. To všechno 
prostě v klasickém kině nezažijete. Od mnohých návštěvníků jsem 
slýchával, že na „letňák“ na Provodov jezdili už jako děti, lehávali 
na dekách na zemi a sledovali fi lmy. I nyní na fi lm leckdy dorazí 
návštěvníci s dekami sledujíc fi lmy z ležérní polohy, tudíž mezigene-
rační návaznost je zajištěna.

 Dva večery v zimních měsících a také pondělí po letním kině jsme 
promítali fi lmy s ekologickou tématikou, které mnohdy neústupně 
obhajovala Leona Kolaříková. Filmy v původním znění s titulky si 
mnohdy obtížně hledají diváka, nicméně i toto jejich poselství je 

dle mého názoru důležité šířit byť za cenu nízké návštěvnosti. Čas 
a skutečnost určitě jednou ukáže, jak moc byly tyto fi lmy blízko 
či daleko od pravdy se svými prognózami.

 Poslední říjnovou sobotu jsme spolu s téměř třemi desítkami 
dobrovolníků připravili veskrze sportovní odpoledne na Provodo-
vě. I přes nepříznivou předpověď počasí si cestu na hřiště našlo 16 
předškolních dětí a 30 žáků. Pro každého dětského účastníka jsme 
měli připravené zdravé odměny, pro vítěze pak medaile a odměny 
věcné. Z loňských drobných nedostatků jsme se (snad dostatečně) 
ponaučili a mohli tak na startovní čáře závodů přivítat 39 běžců 
a běžkyň na 5km trať, 52 běžců a běžkyň na 11km trať (hlavní zá-
vod). Pozitivní je, že se žádný běžec neztratil a že se všichni šťastně 
vrátili do cíle. 
Nejrychlejší muži a ženy závodů:
ČERNOCKÝ Libor - TJ Slovan Luhačovice      0:48:10   11 km

CHROMEKOVÁ Helena - Slawey Runners      1:03:06    11 km

NOŽIČKA Michal - Kobalt                             0:19:05     5 km

ŽÁKOVÁ Petra - DT Swiss Bike Team             0:24:49     5 km

Nejrychlejším provodovjanem na 11 km trati byl Alois Mališka 

z  týmu SDH Provodov (0:59:56) a nejrychlejší provodovjankou 

Marcela Pavlačková (1:19:37). Závod „Provodovský běh“ si pomalu 
dělá jméno a místo v celoročním kalendáři, i díky tomu jsme mohli 
vítěze jednotlivých kategorií obdarovat hodnotnými cenami.

 Do příštího roku bych Vám chtěl popřát, abyste nezažívali ste-

reotyp a ani nudu jak v osobním, tak v pracovním životě a už vů-

bec ne na akcích, které se pro vás snažíme připravovat a pořádat 

v tom nejvyšším standardu. Když se vám naše akce a aktivity líbí, 

řekněte to dál, pokud se vám něco nelíbí nebo bychom se měli 

v něčem zlepšit, řekněte to nám.

Ing. Marek Prachař

předseda UnArt Provodov, p.s.



I v   letošním roce rozdávala naše dechovka radost na mnoha kul-
turních akcích v Provodově a jeho okolí. Na končiny prošel obcí 
průvod s maskami a masopustní veselí bylo zakončeno pochová-

váním basy na muzikantském plese. O oblíbenosti plesu svědčí vysoká 
návštěvnost posluchačů, což muzikanty vždy potěší a přispívá to 
k dobré atmosféře a vyšším výkonům kapely po hudební stránce.

 Letos nás opět neminuly ani poutě. Vzhledem k tomu, že jich bylo 
více než v minulých letech, se s trochou nadsázky můžeme nazývat 
pouťová kapela. Hráli jsme při mších svatých na hasičských poutích 

na Hostýně a na Provodově, dále farních poutích v Pozlovicích, Provo-

dově, Kelníkách a Kudlově. Taktéž nesmím opomenout tradiční pěší 

pouť do Horní Lhoty, kde zahrajeme po mši svaté u kostela a před 
hasičskou zbrojnicí. Z dalších hraní při mších svatých chci zmínit dušič-

kovou pouť, poutní mši svatou ke cti sv. Anežky České v Březůvkách 

a dále mše při výročí hasičů v Ludkovicích a Biskupicích. Mimořádným 
zážitkem byla pro nás příležitost být součástí primiční mše svaté no-
vokněze Jiřího Šůstka, kdy jsme vedli průvod kněží z fary do kostela 
sv. Martina v Pozlovicích. Po mši svaté bylo přichystáno pohoštění pro 
všechny zúčastněné s vystoupením naší dechovky na návsi.

 Mile nás překvapila pozvánka kulturního spolku Zvěřinec složeného 
z nadšenců pro kulturu ze Zlína a okolí na akci Slavnost na rybníce 
odehrávající se na břehu lesního rybníka Bezedník. Počasí pořadate-
lům přálo a naše večerní vystoupení v  lese mezi stromy u rybníka 
sklidilo velký úspěch. Jenom škoda, že zde nebyl taneční parket, na 
kterém by se dalo tančit. Naopak v Doubravách mají u hřiště taneční 
parket dostatečně velký pro hojně navštěvovanou přehlídku decho-
vých hudeb. Letos jsme oproti předchozím ročníkům hráli až jako třetí 
kapela v pořadí a na parketu bylo opravdu plno. To zcela neplatí o naší 
veřejné zkoušce, na které hrajeme spíše k poslechu než k tanci a letos 
k tomu přispěla i krátká dešťová přeháňka. 

 V  měsících srpnu a říjnu nás potkaly dvě významné události, kdy 

se ženili členové naší kapely Ondra Černý a Milan Slovák. Samozřej-
mě naše muzika u toho nemohla chybět. Zvláště u Ondrovy nevěsty 
na Hvozdné jsme si udělali dobré jméno, protože se naše hraní neslo 
po dědině a někteří místní obyvatelé se ptali, kdo to tak pěkně u domu 
nevěsty hrál. Hlavně ať se klukům v manželství daří a manželky mají 
hodně trpělivosti, protože muzikantský život je občas náročný.

 Jsme velmi vděční za to, že jste si na nás v průběhu letošního roku 
udělali čas a těšíme se, že se opět setkáme v příštím roce třeba už 

v končiny na muzikantském plese. 

Za dechovou hudbu Provodovjané přeji všem 

hodně štěstí, zdraví a spokojenosti v novém roce.

Miroslav Mikel

D
ec

ho
vá

 hu
db

a P
ro

vo
do

vja
né

rok 2018 / XXIV. vydání
Provodovské noviny

12



TROCH A HISTOR IE

D echová hudba zapustila v Provodově svoje kořeny již 
na počátku minulého století pod legendárním názvem „An-

tošovka“. Sám kapelní Antoš Slovák (*1885) hrával klarinet 
„B“. Vyučil ho tehdejší učitel školy a po příchodu z vojny zakládá de-
chový soubor v Provodově, který ve spojení se souborem varhaníka 
p. Mališky vítal po skončení 1.světové války presidenta T. G. Masaryka 
v Luhačovicích a společně dosáhli velikého úspěchu, což mělo trvání 
až do 2. světové války. Za války se hrávat nesmělo.

 Po skončení války se začal tvořit nový dechový orchestr pod vede-
ním již nového kapelníka Viléma Slováka. Sám kapelní hrával v dechov-
ce na baskřídlovku. Dále byli kapelníky také Josef Novosad (trombon) 
a Josef Slovák (křídlovka).

 Pro současnou podobu dnešní dechové hudby byl důležitým mezní-
kem nástup basisty Pavla Kolaříka jako kapelníka dechovky, který přilá-
kal do kapely mladé muzikanty. Nastává generační obměna hráčů, díky 
které přichází do dechovky neustále další mladí muzikanti. To už pod 
dohledem nového kapelníka Aloise Mikla, který převzal kapelu v roce 
2000. Od roku 2015 vede kapelu Miroslav Mikel.

 Za stoleté historie působení hudebního souboru v Provodově do-
sáhla dechovka určitého stupně kvality a slouží všem kulturním akcím 
v obci i v okolí. Počet hudebníků dosáhl 20-ti členů. Průměrný věk 
se dá odhadnout do 40-ti let, což je nadějí, že dechová hudba bude 
v Provodově ještě dlouhou dobu existovat.
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Dříve, než se ohlédneme za téměř uplynulým rokem 2018, 
přijměte, prosím, pozvání k úsměvným, upřímným projevům 
našich dětí, které jsou pro nás inspirací svou ryzí čistotou:

Uč.: „Děti, víte, co to dnes máte v polévce?“
Děti: „Kroupy.“
Uč: „A z čeho se takové kroupy vyrábí?“
Lukáš N.: „Ze sněhu.“

Lukáš: „Čím budeš?“
Terezka: „Já budu mít koně a psy a budu se starat o ně.“
Lukáš: „Já budu polda“.
Terezka se směje: „Ty vypadáš spíš jako zloděj“.

Přání žáků 2. ročníku občanům Provodova:
Přejeme Vám, lidičky,

štěstí a zdraví,
ať Vás Vánoce baví.

Přejeme Vám, lidi,
veselé Vánoce, 
ať jste zdraví

a nemáte nemoce.

Učitelka přijde do školy s drdolem.
Zlatka: „Paní učitelko, vy máte propíchlé vlasy?“

Uč.: „Proč je bílé pečivo nezdravé?“
Šimon: „Protože je nedopečené.“

Stelinka: „Paní učitelko, mě bolí záda, ale nejsem stará. 
Já jsem nová stará!“

Uč.: „Z jakého zvířete je maso, kterému říkáme skopové?“
Tobík: „Ze psa.“

Dorotka: „Moje maminka nenosí svatební prstýnek.“
Tobík: „Proč? Ona má protézu?“

Uč.:“Co se děje v žaludku?“
Ondra: „Stravuje se tam jídlo.“

V hodině prvouky:
Uč.: „Jak se jmenují tyto kosti?“ (myšleno žebra)
Zlatuška: „Žábra.“

Nikolka v hodině TV: „Karma je zdarma!“

Danielka ve ŠD o maňáskovi: „Ten vypadá dobře, jako by byl mrtvý.“

V písemné práci z prvouky napsal Davča jako zvířecí rodinu: „hřebec, kobyla, poník“.

k

Terezka Š.: „Paní učitelko, byla jste o víkendu taky ve Zlíně v tom sklepeníku?“

Julinka: „Kačka měla slepené střevo.“
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Snad jsme vás trochu naladili na veselou notečku a nyní trochu re-
kapitulace a čísel. Tak pojďme do toho:

 Je pro nás potěšením i radostí, že třídy v základní i mateřské škole 
jsou nadále naplněny. Dalo by se říci, že právě v letošním školním roce 
2018/2019 je v základní škole rekordní počet školáků. V 1. ročníku se 
učí 17 žáků, z toho 4 žáci jsou v individuálním, tzv. domácím vzdělávání 
a ve 2. ročníku máme 20 žáků, z nichž 2 se také vzdělávají individuálně. 
Do  mateřské školy dochází 25 dětí a druhým rokem umožňujeme 
rodičům zvolit si pro děti s  povinnou předškolní docházkou taktéž 
formu individuálního vzdělávání. V letošním školním roce o tuto mož-
nost požádali 4 rodiče. Ve všech případech individuálního vzdělávání se 
jedná o děti či žáky z jiných spádových obcí.

 Kromě výuky mají děti v odpoledních hodinách možnost trávit svůj 
volný čas nejen v kroužcích angličtiny, deskových her a country tanců, 
které organizuje naše škola, ale také ve školní družině. Ve družince je 
každý den veselo. Zapsáno je 25 dětí a rozhodně se nikdo nenudí. Ka-
ždý týden tvoří a vyrábí, nejen pro zkrášlení svých prostorů, ale dělají 
výzdobu i do školní jídelny, malují plakáty na školní akce, stříhají a barví 
ozdoby na karneval a vyrábí odměny na drakiádu. 

 Nejoblíbenější pro všechny je ale nocování ve škole, které je kaž-
doročně pořádáno u příležitosti Noci s Andersenem. Děti si přinesou 
svou nejoblíbenější knihu, spacák a pyžamo a užívají si v prostorách 
setmělé školy úplně jinou atmosféru než ve dne. Někdy se i trošičku 
bojí. Také hrají hry a soutěží mezi sebou. Když jdou nakonec pozdě 
večer spát, předčítáme jim z pohádkové knížky na dobrou noc a ráno 
po probuzení vyhlašujeme vítěze soutěží, rozdáváme ceny a pamětní 
listy.  

Oblíbenou akcí je také Průvod světlušek. Letos šly děti s lampiony se-
tmělou obcí ke koupališti, kde musely překonat svůj strach a projít 
stezkou odvahy. Samozřejmě byli všichni odměněni nejen sladkostmi, 
ale i pohledem na povedený ohňostroj. Nesmíme ale zapomenout 
zmínit, jaké hlavní poslání tato akce má. Účastníci mají možnost přispět 
pro nevidomé děti na nadační fond  Světluška. A díky dětem a jejich 
rodičům, kteří byli velmi štědří, se nám letos podařilo vybrat 2 600 Kč. 
Všem mnohokrát děkujeme.  A protože se nám blíží Vánoce, nejvíce 
práce je ve družince v listopadu. Všichni pilně pracují na výrobcích, 
které se prodávají   na jarmarku u příležitosti rozsvěcení vánočního 

stromu a nacvičují krátké vystoupení nejen pro rodiče, ale pro všechny, 
kteří na jarmark přijdou. Letos děti zpívaly zimní písničky a recitovaly 
básničky, kterými přivolávaly Vánoce. 

 Naše zkušenosti i výsledky práce ukazují, že málotřídní škola dává 
neustále široký prostor pro tvůrčí pedagogickou práci i didaktické ino-
vace. Velmi jsou pro nás důležité pozitivní vztahy jak se zřizovatelem, 
tak i rodiči našich žáků a dalšími institucemi. O pozitivní vnitřní klima 
a příjemné prostředí se kromě pedagogických pracovníků starají také 
správní zaměstnanci. 

 Škola nadále prohlubuje aktivity směřující k tomu, aby se stala kul-
turně vzdělávacím centrem v obci. Chceme být školou přitažlivou pro 
žáky, rodiče a veřejnost a rozvíjet další činnosti, které rozšíří její konku-
renceschopnost. Již čtrnáctým rokem naše škola upevňuje spolupráci 
se ZUŠ Morava, která nabízí dětem MŠ, žákům ZŠ i pokračujícím star-
ším dětem navštěvovat hudební obor.  Denně na naší škole probíhala 
výuka hry na klavír, housle a dechové nástroje. Rodiče pak mohli dva-
krát do roka rostoucí výkony svých dětí sledovat na besídkách pořáda-
ných základní uměleckou školou přímo v naší škole.  Zúčastňují se též 
soutěží vyhlašovaných Ministerstvem školství, mládeže a tělovýchovy 



České republiky. Ve školním roce 2017/2018 změřili své síly také pro-
vodovští žáci, a to ve hře na dechové nástroje žesťové. V Okresním 
kole ve Valašských Kloboukách obstáli ve velké konkurenci a vyhráli 
1. místa s postupem do Krajského kola v Malenovicích. I v krajském 
kole byli velmi úspěšní, získali 2. místa a mnoho zkušeností. Žákům 
a jejich pedagogům gratulujeme a přejeme hodně úspěchů v dalších 
letech.   Velmi také oceňujeme přítomnost Obecní knihovny v budově 
školy nejen pro naše školáky – čtenáře, kteří ji pravidelně navštěvují 
1x týdně v rámci školní družiny, ale je zcela jistě přívětivým místem 
setkávání ostatních občanů naší obce. 

 Prostorů školy využívají ke svým zkouškám i členky chrámového sbo-

ru. Nově je od září ve večerních hodinách využita také školní tělocvič-
na pro cvičení žen a setkávání ministrantů. 

 A co se nám podařilo zvelebit, poopravit, doladit, pořídit……

V letošním roce jsme v rámci Operačního programu Výzkum, vývoj 
a vzdělávání (OP VVV) ukončili dvouletý projekt „Šablony v ZŠ a MŠ 
Provodov“. Díky tomuto projektu nám poskytovatel dotace MŠMT 
schválil a přidělil fi nanční částku ve výši 464 605 Kč, z níž značný podíl 
byl určen na podporu vzdělávání žáků, podporu aktivit, vzájemnou 
spolupráci pedagogů, spolupráci s rodiči žáků a osobnostně profes-
ní rozvoj pedagogů. Z velké části této dotace, a to částkou 150 896 
Kč, jsme však mohli obohatit školu zakoupením nových materiálních 
potřeb. Vybavenost školy učebnicemi a učebními pomůckami je nyní 
na velmi dobré úrovni. 

 Díky pochopení a podpoře zřizovatele školy a výtěžkům ze sbě-
ru starého papíru a železa se také technický i materiální stav budov 
a jejích prostorů postupně vylepšuje. Částečně byla stavebně uprave-
na školní družina tak, aby její provoz vyhovoval hygienickým požadav-
kům. Její prostory byly také nově vymalovány a vybaveny novým ná-
bytkem. Stejně tak třída 1. ročníku a odpočinková místnost byly nově 
vymalovány a jejich starý nábytek byl z části nahrazen novým. 

 Velkou radost máme z úpravy hlavního vstupu naší školní budovy, 
který byl oživen novým nápisem a cedulemi. Škola nyní působí ma-
lebněji také díky krásné estetické úpravě jejího okolí vysazením nové 

zeleně. 

 Školní jídelna si rovněž zasloužila zvláštní pozornosti. Kromě drob-
ných celoročních oprav jejího vybavení jsme pořídili kvalitnější termo-
porty pro převoz obědů a nové židle pro strávníky. Vstup do úklidové 
místnosti a skladu byl osazen novými zasunovacími dveřmi. V jídelně 

proběhla také výměna osvětlení. 

 Dokončení vybavení třídy mateřské školy se završilo zhotovením 
posledních chybějících skřínek na lůžkoviny, výtvarné pomůcky a hrač-
ky. 

 I prostorná zahrada u mateřské školy se dočkala většího využití. 
Obcí Provodov byl v rámci podpory obnovy a rozvoje venkova podán 
na Ministerstvo pro místní rozvoj projekt s názvem „Provodovské děti 
- mají si kde hráti“. Díky schválené dotaci 2 508 035 Kč zde proběhla 
výstavba víceúčelového hřiště, které zcela jistě bude využíváno nejen 
občany, ale také v rámci školních sportovních aktivit i našimi dětmi. 
Snad se podaří do konce tohoto roku dokončit i dlouhodobě pláno-
vané úplné oplocení areálu.

 V  oblasti materiálně technické v příštím roce plánujeme  rekon-
strukci podlahy v tělocvičně, výměnu skluzavky na dětském hřišti u ZŠ 
a výměnu kuchyňské linky ve školní jídelně. 

 Závěrem chci poděkovat všem zaměstnancům školy za dobře od-
vedenou, poctivou a odpovědnou práci, našemu zřizovateli i rodičům 
za ochotu spolupracovat jak při vzdělávání a výchově dětí, tak při 
organizaci nejrůznějších akcí pro děti a veřejnost, všem partnerům, 
sponzorům a přátelům školy za fi nanční i praktickou pomoc vedoucí 
ke kvalitnějšímu vzdělávání na naší škole. 

 Děkuji také všem, kteří s naší školou spolupracují, podporují ji a pomá-
hají zabezpečit nejen její bezproblémový chod, ale také její zkrásnění.

S přáním všehomíru 

Jana Černá a kolektiv zaměstnanců.
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M ilý občané Provodova, milý farníci,
Prožíváme jeden z  nejkrásnějších svátků v  roce a záro-
veň se ohlížíme za uplynulým rokem 2018. Je zde spousta 

krásných okamžiků, které se mi vybavují: např. setkání se spoustou lidí 
a poutníků na Maleniskách. Každého z nich přivedlo na Provodov něco 
jiného. Někoho krásná příroda, někoho místo plné ticha a někoho prá-
vě místo prosycené modlitbou. Není to ale jen místo na Maleniskách, 
vždyť každý člověk je Božím obrazem a tak, když se potkávám s dět-
mi při hodinách náboženství nebo s mladými, s rodinami, se seniory 
nebo nemocnými, kteří se už málokde dostanou, je to setkání člověka 
s člověkem a o to nám má jít především na té nejlidštější úrovni. Smy-
slem vánočních svátků je vnímat co udělal Bůh, když se k nám snížil 
v malém, bezbranném dítěti. Bůh vnímá, co máme každý z nás v srdci, 
a to bychom se měli učit i my. A myslím, že by to bylo dobré ukázat 
na příběhu:

 Vyděšený muž přivezl do nemocnice svého malého syna. Chlapci se při-
hodila vážná nehoda. Byla nutná okamžitá operace. Do nemocnice zavolali 
lékaře, který ji měl operovat. Záleželo na každé vteřině… Lékař se rychle 
připravoval na operaci. Než vešel na sál, zadržel ho uplakaný otec. „Kde 
jste byl? Proč to tak dlouho trvalo? Můj syn umírá a vy, místo abyste ho 
zachraňoval, se staráte jen o sebe!“ Lékař se klidně podíval na muže: „Pro-
miňte, že jsem nedorazil rychleji, určité věci mě zdržely. Prosím uklidněte se 
a nechte mě pracovat.“ Jeho slova muže ještě víc rozzlobila: „Jak se mám 
v  takové situaci uklidnit?!“ „Byl bys klidný, kdyby šlo o tvoje dítě?!“ Když 
vcházel na sál, uslyšel za zády, jak muž mluví sám se sebou: „To se ti lehko 
řekne, když se tě to netýká…“ Operace chlapce trvala několik hodin, ale 
byla úspěšná. Lékař vyšel ze sálu, aby muži oznámil dobrou zprávu. „Teď 
mě, prosím omluvte. Musím odejít. V případě dalších dotazů si promluvte 
se sestřičkou..“ „Je vždy tak neslušný?“ – zeptal se otec sestry. Sestra se 
zatvářila vážně. „Panu doktorovi před několika dny zemřel syn. Když jsme 
ho sem zavolali, byl na jeho pohřbu. – Odešel z pohřbu vlastního dítěte, aby 
zachránil to vaše.“ „Teď jel k rodině, aby byl na posledním rozloučení.“ 

 Chtěl bych touto příhodou ukázat, že křesťanství je zejména o vzta-
zích. Vždyť v malém dítěti v betlémských jeslích můžeme zažít vztah 
s Bohem. Na nás je, jestli budujeme vztahy s  lidmi i během našeho 
života. Když tedy potkáváme lidi kolem nás, pamatujte, nikdy nevíte, 
čím prochází člověk, který stojí před vámi. Nehodnoťte a nesuďte 
nikoho, dokud neuslyšíte jeho příběh.

Do letošních vánočních svátků a do každého dne roku 2019 
Vám ze srdce žehná 

+ P. Pavel Martinka, farář
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M ilí přátelé!
Tak opět uplynul rok a my bychom se měli podívat, co se 
za tu dobu změnilo v knihovně. Začnu tím suchopárnějším 

– několika čísly. Počet registrovaných čtenářů se z  loňských 94 zvýšil 

na 135. K tomuto hezkému počtu nám však pomohli také lidé z jiných 
obcí, hlavně „četbychtivé“ děti z Březůvek, které chodí do naší školy. 
Je to celkem 25 čtenářů. Děkujeme. 

 Ale důležitější je to, že se čte více. Od začátku roku do 10. listopadu 

bylo uskutečněno 1357 výpůjček. Možná je to i tím, že jsme během 
roku získali 187 nových knih, z větší části zakoupených obcí, ale také 
darovaných. Podle standardu by i ta nejmenší knihovna měla obsaho-
vat minimálně 2500 titulů. Náš knižní fond zatím tohoto počtu nedo-
sahuje, protože v minulých dvou letech muselo být vyřazeno mnoho 
opotřebovaných a zastaralých knih. Čtenáři mají k dispozici 2100 titulů 

a dalších  240  knih ze dvou výměnných souborů, zapůjčených krajskou 
knihovnou ve Zlíně a vždy po roce obměňovaných.

 A co se u nás v letošním roce nejvíce četlo mimo osvědčené klasické 

detektivky a romantiku?

Z nových knih současných českých autorů to byla: Slepá mapa a Hana 
od Mornštajnové, Dešťová hůl (Hájíček) a Nejlepší pro všechny od 
Soukupové. Z cizích autorů měly hodně čtenářů tituly:  „Jsou světla, 
která nevidíme“ (Doerr), Dům s  vypůjčeným výhledem (Leierová), 
z drsných detektivek byly oblíbené „V lese visí anděl“(Bjork) a „Dívka 
v ledu“ (Bryndza), pro zasmání se četla „Poslední aristokratka“ (Bo-
ček) nebo Analfabetka, která uměla počítat (Jonasson) a pro pohla-
zení na duši se sáhlo po knize „Muž jménem Owe“ od Backmana,,“ 
Alchymista“ od Coelha nebo „Jak voní tymián“ od  Pagnola. Ovšem 
největším „trhákem“ letošního roku, na který se – obrazně řečeno – 
stály fronty, se staly knihy „Než jsem tě poznala“ a „Život po tobě“ 

od Jo Moyesové a čtyřdílný román z prostředí Neapole „Geniální pří-
telkyně“ od Eleny Ferrante. To jsou jen některé oblíbené tituly, čtenáři 
sami zapsali do seznamu doporučovaných knih 98 položek.
 U dětí to na celé čáře vyhrál Jezevec Chrujda od Petra Stančíka, 
ať už našel velkou lásečku nebo dobýval vesmír.

 Nejméně knih si u nás půjčuje mládež od 6. třídy výše, (možná je to 
tím, že převážně chodí do škol ve Zlíně a využívá tamější větší knihov-
ny) a jako oko v hlavě si hýčkáme a literární lahůdky podstrkujeme 
4 dospělým mužským čtenářům.

 Dvě z nových knih mají svůj příběh. Je to především „ O Plečnikovi“. 
Když se autor této významné publikace o slavném slovinském archi-
tektovi, Tomáš Valena, dozvěděl, že v Provodově existuje něco jako 
„fan klub Jože Plečnika“, vepsal do knihy věnování a pověřil slovinského 
velvyslance, Jeho Excelenci Leo Marce, aby nám ji předal. Stalo se tak 



při příležitosti zasazení lípy slovinsko-českého přátelství na Malenisku. 
Pan velvyslanec byl potěšen, když při návštěvě knihovny shledal, že 
vlastníme také dílo jednoho z jejich nejuznávanějších národních auto-
rů, (navíc svého oblíbence) Drago Jančara. Vyhověl tedy naší prosbě 
a napsal pár slov také do této knihy. (Jmenuje se „Dnes v noci jsem ji 
viděl“ a stojí za to si ji přečíst.)

 Velkou radost máme z  dětí, které navštěvují naši družinu. S  paní 
učitelkou si zvykly chodit do knihovny každý týden - mají na to vy-
hrazenou hodinu ve čtvrtek od 12 do 13 hodin. Kromě toho, že si 
knihy půjčují, také si zde hrají, přehrabují se v regálech, listují v knihách, 
navzájem se upozorňují na „ty hezké“ a individuálně si čtou. Zkrátka 
dělají to, co se v knihovně dělat má.

 Minulý rok jsem psala o tom, že jsme zahájili hru „Lovci perel“. Ak-
tivně se jí zúčastnilo 39 dětí do 15 let. Slavnostní ukončení se uskuteční 
až po uzávěrce těchto novin, 22. listopadu. O výsledcích se pak mohou 

zájemci dozvědět více z malých „knížeček“, které budou k dispozici 
v knihovně. Byla to celoroční hra, začala 18. října 2017 a poslední den, 
kdy mohly děti za přečtenou knihu získat perlu, byl 18. říjen 2018.  
 Ten den, asi 10 minut před ukončením otvírací doby, přiběhla malá 
čtenářka a celá uřícená, ale spokojená řekla: „Tak jsem ještě stihla do-
číst jednu perlorodku“. Zkontrolovaly jsme otázky, byly zodpovězeny 
správně. Vybrala si perlu, navlekla na drátek a odešla. 
 Já jsem vypnula počítač a zvědavě jsem začala počítat získané perly. 
A ještě 2x jsem je přepočítala. Bylo jich přesně 365! Jako dní v roce. 
Kdyby ty knihy četli všichni „lovci“ společně, museli by každý den pře-
číst jednu knihu. 
 Ale co je na tom zvláštního? Knihy přece mají být každodenní sou-
částí života! 

   Na setkávání u knih se těší 
Jarmila Buchwaldková
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D ivadelní soubor ProLiDi se v roce 2018 rozloučil s úspěšnou 
komedií Upokojenkyně před vyprodaným sálem našeho 
kulturního domu. Celkový počet repríz dosáhl po bezmála 

dvou letech hraní rekordního čísla 17, přičemž v roce 2018 jsme na-
vštívili například tyto štace: Březůvky, Dobrkovice, Slavičín, Kroměříž, 
Lhotsko. Jedna repríza se dokonce odehrála v dalekých Jeseníkách, což 
soubor následně oslavil společným výšlapem na přilehlé vrcholky. 

 Ohlas na naše představení dosáhl takové intenzity, že se tuto 

hru dokonce rozhodli nastudovat v Městském divadle Zlín. Režisér 
Petr Michálek tak vstoupil dvakrát do stejné řeky a vy sami může-
te posoudit, zda jsou lepší ochotníci nebo profíci. V každém případě 
k této zkušenosti Petr Michálek poznamenal: „Provodov bude vždycky 
první!” 

 Otázkou je, co dál - zvlášť, když má obec nově zrekonstruovaný 
kulturní dům. Pravdou je, že členové souboru byli poslední měsíce vi-
děni na nejrůznějších místech (Hospoda na Maleniskách, sál v hospodě 
na křižovatce či u Aloša doma), kde kuli pikle. Najít text, kde by si mohli 
všichni zahrát a byla to pokud možno sranda, není úplně jednoduché. 
Vzhledem k tajuplnému úsměvu Hany Tesařové se ale nyní zdá, že se 
text podařilo najít. Jakmile zjistíme jeho název, budeme vás neprodle-
ně informovat. Vyjdeme-li z provodovského (poněkud protaženého 
rytmu) zkoušení, premiéru nového představení lze očekávat někdy 
v říjnu, a to už v roce 2019! 

Tak ať je tento rok šťastný pro Vás pro všechny. 

ProLiDi

Chystají novinku...
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V ážení spoluobčané,
dovolte mi krátkou zprávu o naší činnosti v uplynulém 
roce. 

 Omezení lovu černé zvěře je stále v platnosti tzn. společné lovy jsou 
zakázány. Lov ostatní spárkaté zvěře probíhá podle plánů lovu. 

 V měsíci dubnu jsme provedli kompletní prohledávku celé naší 
honitby dle nařízení státní veterinární správy z důvodu výskytu af-
rického moru prasat. Účelem této akce byl monitoring uhynulých 
kusů černé zvěře, které nebyly žádné nalezeny. Tyto výsledky jsme 
předali státní veterinární správě ke zpracování.
 

 Moc děkujeme našim kolegům, známým a SDH Provodov za po-
moc při náročném prohledávání honitby. Zvlášť výšlap od Hrbáč-
kovy stodoly na Rýsov si budou někteří z nás dlouho pamatovat, 
podle některých vyjádření tam byli naposledy někdy se Základní 
školou. 

 Uskutečnilo se setkání s většími zemědělci, kteří hospodaří na na-
šem katastru. Dohodl se postup odstranění škod černou zvěří . 

   Jménem našeho mysliveckého spolku 

přeji všem spoluobčanům pěkné Vánoce a šťastný Nový rok.

Alois Prachař

Myslivecký spolek Rýsov Provodov z. s.
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Pracuje s dětmi a dospělými již 10 let

N ázev souboru je odvozen od mariánského poutního mís-
ta Malenisko, které se nachází nedaleko obce Provodov. 
Symbolem Panny Marie je bílá lilie, v nářečí „leluja“.

 Soubor Leluja vznikl na podzim roku 2008 v obci Provodov jako vol-
nočasový kroužek, který se měl zabývat především obnovou tradičních 
zvyků v obci. U jeho založení stály Hana Tesařová a Eva Janíková, zři-
zovatelem se stala ZUŠ Morava Zlín, pobočka Provodov. První skupi-
nu tvořilo asi 30 dětí z obce Provodov a Březůvky, zkoušky probíhaly 
v základní škole a vedení se ujala Eva Janíková. Poprvé se prezentovali 
na Vánočním koledování roku 2008 v kostelíčku na Malenisku a první 
taneční vystoupení ve vypůjčených jednoduchých krojích předvedli na 
Provodově v červnu 2009. Děti doprovázela na housle Hana Tesařová 
a na harmoniku Eva Janíková.

 Ve druhém roce svého působení začali pořizovat vlastní krojové vy-
bavení, jeho detailní podobu konzultovali s ředitelkou Muzea luhačov-
ského Zálesí PhDr. Blankou Petrákovou. S výběrem dětského folklorní-
ho materiálu a tvorbou choreografi í poskytly rady paní Věra Haluzová 
a PhDr. Věra Kovářů. Soubor se zaměřuje na etnografi cký region luha-
čovské Zálesí, vedoucí čerpají materiál především ze stejnojmenné mo-
nografi e Antonína Václavíka, sbírek Josefa Černíka a Zdenky Jelínkové.

 Během následujících let se soubor rozrostl o děti z okolních vesnic, 
o skupinu Malúšata, kde se s maminkami věnovali dětem do 3 let. V lis-
topadu 2011 se soubor organizačně osamostatnil a přešel pod nově 
vzniklé občanské sdružení Leluja. Ve stejné době k němu přibyla hu-
decká muzika, ta byla o rok později doplněna na cimbálovou muzika 
a doprovázela soubor na vystoupeních. K dětské skupině se připojilo 
několik tanečníků a postupně tak začala vznikat taneční chasa. O dva 
roky později se utvořily ještě dvě další složky, ženský sbor a následně 
i mužský sbor. V roce 2015 změnil soubor právní formu na zapsaný 
spolek Leluja, z. s.

 Postupně také narůstal počet vystoupení a úroveň souboru stále 
stoupala, což dokazují úspěchy na krajských kolech tanečních přehlí-
dek či pěveckých soutěží. V roce 2017 získali na regionální přehlídce 

v Rožnově pod Radhoštěm diplom za „Originální zpracování ptačí řeči“ 
v choreografi i E. Janíkové. K dalším úspěšným pásmům patří například 
Mařena, Dětské žně, Věneček s  rozmarýnem, Ulijána, krásná panna 
nebo Otevírání studánek. Zajímavé jsou tematické ucelené obrazy jako 
Léto na Zálesí, Svatba na Zálesí, Voda nebo Moravský advent, kde se 
střídají všechny skupiny souboru. 

 Soubor dostal celou řadu pozvání na mezinárodní folklorní festiva-
ly, například do Bystřice pod Hostýnem, do Velkých Karlovic, do Zlí-
-na nebo na Kunovské léto do Kunovic. Hlavně každý rok vystupuje 
na MFF Písní a tancem Luhačovice a na svém vlastním festivalu Hore 
Provodovem. Svůj region reprezentoval na Dožínkách Zlínského kraje, 
na Slavnostech vína v Uherském Hradišti a také v Praze v zahradách 
Valdštejnského paláce. Českou republiku zastupoval v mezinárodním 
programu Folklor bez hranic v městě Sobrance a na MFF v Liptovském 
Mikuláši na Slovensku.

 Kromě vystupování se souboru daří naplňovat i původní záměr 
-  oživení zašlých lidových tradic v obcích, kde působí. Obnovil Vyná-
šení Mařeny, Chození s  létečkem, Králenskou obchůzku s přijímáním 
mezi chasu na Svatodušní svátky, Mikulášskou obchůzku a chození Lucií. 
V roce 2018 připravil už 6. folklorní ples. Každý rok spoluorganizuje tra-
diční Otevírání pramenů v Luhačovicích či Benefi ční koncert pro cha-
ritu. Hlavně se dětem podařila ojedinělá věc. Přilákaly k aktivní činnosti 
dospělé, svoje rodiče a další zájemce o lidový tanec a zpěv.

 Dnes má Leluja více jak 70 členů z obcí Provodov, Březůvky, Lud-
kovice, Biskupice, Řetěchov, Pozlovice a Luhačovice. Pod vedením Evy 
Janíkové a Natálie Tománkové se scházejí nejmenší děti od dvou let 
ve skupince nazvané Malúšata a zkouší v budově MŠ Provodov, starší 
děti jsou rozděleny do dvou skupin, Malá Leluja I pro děti od 4 let po 
první třídy a Malá Leluja II pro děti od 2. třídy výše. Mládež od 12 let 
je už s dospělými ve skupině Velká Leluja pod vedením Evy a Přemysla 
Janíkových. Součástí spolku je i ženský sbor a nová sedmičlenná mu-
zička s primášem Janem Vráblíkem. O kroje se stará Jarmila Mališková 
a s organizací pomáhá Irena Košárková. Uměleckou vedoucí všech slo-
žek je Eva Janíková. Spolu s manželem tvoří choreografi e, jsou hlavním 
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hnacím motorem souboru, organizátory festivalu a všech akcí pro ve-
řejnost.

 Za pomoci rodičů, z nichž se mnozí stali aktivními členy souboru 
a pořídili si vlastní kroje, za fi nanční pomoci Obce Provodov, Městyse 
Pozlovice a Města Luhačovice a hlavně díky obětavým vedoucím může 
soubor Leluja v listopadu roku 2018 oslavit 10. výročí svého založení.

autor: Polášková, Jana, Mgr.

 
Naše dětské soubory. 

Leluja – Prezentace dětského folklorního kolektivu 
z luhačovického Zálesí. 

Malovaný kraj. Ročník 54. 2018/4 .
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N áš spolek Keltský den z.s. přibral v  loňském roce pod svá 
křídla Pálení čarodějnic v  Bohuslavicích u Zlína. Akce se 
zúčastnilo přes 250 spokojených návštěvníků. Kromě tra-

dičního zapálení obrovské hranice s fi gurínou čarodějnice, byl připra-
ven také zábavný program pro děti, opékání špekáčků a občerstvení. 
Společně s hlavním organizátorem Miroslavem Slezákem Vás na konci 
dubna 2019 zveme na další ročník akce.

 Letošní osmý ročník Keltského dne se konal 28. 7. 2018, dovolte mi 
zavzpomínat si na něj. Navzdory deštivému počasí se jej letos zúčast-
nilo zhruba 1.500 návštěvníků z  celé republiky, Slovenska, a dokon-
ce i turisté z Číny a Turecka. Připravili jsme pro ně bohatý program. 
Na úvod si každý mohl vyzkoušet keltské hry v podobě hodu kládou, 
běhu s chotí na zádech a dalších silových disciplín. Na tříkilometrové 
lesní trase se pak účastníci akce setkali s keltskými kováři a řemeslníky, 
lukostřelci, sokolníkem, keltskými ženami a jejich hospodářstvím – ná-
vštěvníci si zde mohli vyzkoušet mletí obilí ručním žernovem a tkaní 
látek, seznámit se blíže se zpracováním ovčí vlny či s výrobou dobové 
obuvi z kůže. Jen v tento jediný den v roce byl otevřen Keltský bar ví-
tající zchvácené pocestné. V závěrečném úseku trati očekávali návštěv-
níky krvelační keltští bojovníci a nakonec druidové se svým kouzelným 
lektvarem, kteří umožnili nahlédnout do tajů dávných časů. Nesmíme 
zapomenout ani na další atrakce v podobě dětských koutků, Eponi-
ných žen a v neposlední řadě dobového uvedení návštěvníků keltský-
mi rádci obsluhujícími parkoviště přijíždějících poutníků. Letos poprvé 
bylo možné narazit na římské legionáře. Večerní program obstarali 
rockové brněnské kapely Simply fi ght, Nosislové a nezapomenutelná 
ohňová show.

 Velké poděkování za hladký průběh akce patří všem dobrovolníkům. 
Letos již bylo více než osmdesát, nezištně vypomáhali při přípravách 
i v průběhu Keltského dne, např. se stavbou ležení a tratě, přípravou 

bufetu a s následnou obsluhou, samozřejmě také na jednotlivých sta-
novištích, parkovišti, apod. Dále bychom velice rádi poděkovali vlast-
níkům pozemků, kteří umožňují naši akci pořádat na svých loukách. 
V neposlední řadě je na místě poděkování za podporu a pomoc Obci 
Provodov, SDH Provodov, UnArtu Provodov. Naše veliké díky patří 
rovněž sponzorům, díky kterým jsme schopni držet se našeho hesla 
„Dokažme, že to jde i bez peněz“. Celá akce, dárky pro děti a večerní 
program je díky tomu zdarma.

 Z výdělku akce jsme zakoupili další vybavení potřebné k provozová-
ní venkovních akcí. Všechny tyto věci jsou k dispozici dalším složkám 
v obci. Loni se náš spolek Keltský den z.s. stal patronem první studán-

ky, která byla vyčištěna a u níž budeme stavět posezení.

Těším se na setkání při příštím ročníku Keltského dne 27. 7. 2019.
Zdeněk Man
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Fotografi e z realizovaných akcí

Provodov – Dopravní automobil

Rekonstrukce interiéru KD Provodov

Oprava hasičské zbrojnice Provodov

Rekonstrukce obecní sušírny ovoce v Provodově

Oprava pískovcové sochy 

sv. Františka Saleského

Provodovské děti, budou si moci už hráti

Obnova márnice na hřbitově v Provodově

Oprava místní komunikace 

K Voborníkům

Oprava místní komunikace 

Paseky

Oprava místní komunikace 

K Zimmermannům

Oprava místní komunikace 

Podhoří


